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الملخص:
انطلاقا من القرار الوزاري رقم (94) بتاريخ 2009/ 4 / 28 الصادر بدمج الأطفال من ذوى الإعاقات الطفيفة في روضات الأطفال العاديين ووجود أطفال مدمجين برياض الأطفال ومعرفة مدى تقديم المعلمات لممارسات حقوقية لهؤلاء الأطفال المدمجين هدفت الدراسة إلى التعرف على اتفاقية حقوق الأطفال ذوي الاحتياجات الخاصة لتوعية المعلمات على تعليم الأطفال من ذوي الاحتياجات العلمية على معرفة ما حقوقهم وواجباتهم ومسؤولياتهم ، وذلك من خلال إعداد دليل تربوي لتهيئة المعلمات لتدريب الأطفال من ذوي الاحتياجات الخاصة على ممارسة حقوقهم ، ومن أجل تحقيق الهدف والإجابة على تساؤلات الدراسة من خلال الدراسة الميدانية والربط بين الجانب النظري والتطبيقي وفي ضوء ذلك تم استخدام الأدوات التالية: 
1- استمارة استطلاع رأي المعلمات حول موضوع حقوق الطفل المدمج. 

2-  بطلة ملاحظة للمعلمات على تطبيق بعض الممارسات التربوية مع الأطفال المنجين
برياض الأطفال. 

3-  دليل تربوي لتهيئة المعلمات على تكريب الأطفال المنجين من ذوي الاحتياجات الخاصة على ممارسة حقوقهم، 

4-  برنامج تدريبي للمعلمات على استخدام الدليل التربوي وتطبيق بعض الممارسات الحقوقية
للأطفال من ذوي الاحتياجات الخاصة.
وأتبعت الدراسة المنهج شية التجريبي، حيث تم تطبيق بطاقة ملاحظة للمعلمات لتهيئتهم لتدريب الأطفال من ذوي الاحتياجات الخاصة المدمجين برياض الأطفال على ممارسة حقوقهم وكانت العينة من معلمات رياض الأطفال المتخصصات اللاتي تعملن بالروضات التي تطبق الدمج عددهم (60) معلمة مقسمة إلى مجموعتين (تجربه وضابطة) كل مجموعة مقسمة الى (30) معلمة .
 وتم تطبيق المعاملات الإحصائية للتوصل للنتائج الآتية: 
1- وأظهرت الدراسة أن واقع التعامل مع الأطفال ذوي الاحتياجات الخاصة عند الدمج يتناثر بمدی وعى المعلمات بأهمية دمج الأطفال من ذوي الإعاقة الطفيفة وممارسة حقوقهم. 
2- ظهر مدى اهتمام المعلمات على كيفية إشباع الاحتياجات الخاصة للطفل أثناء الدمج.
3-  اوضحت الدراسة أن تهيئة المعلمات على كيفية إعداد البرامج والأنشطة الممارسات التعليمية) المقدمة للأطفال ذوي الاحتياجات الخاصة لتدعيم حقوق الأطفال من ذوي الاحتياجات الخاصة 
4- قلة توفر الإمكانيات المادية والبشرية المتاحة عند دمج الأطفال ذوي الاحتياجات الخاصة وهذا يدل على احتياج المعلمات إلى توفر خدمات صحية وأخصائي نفسي واجتماعي خاص بالروضة إلى
التقنيات والمعينات السمعية والبصرية جانب توفر بعض
5- اتاح الدليل والبرنامج للمعلمات وضع الأنشطة التعليمية المقدمة للطفل المدمج بها بعض الممارسات الحقوقية.
6-  مساعد الدليل المعلمات على تكوين النتائج من خلال تصميم السجلات الخاصة بتدوين المعلومات والممارسات حول تطور ونمو الأطفال من ذوي الاحتياجات الخاصة خلال مراحل تنفيذ برنامج الدمج
في ضوء نتائج البحث توصي الباحثة بما يأتي 
1- أن يبدأ الدمج من بداية مرحلة رياض الأطفال وتطبيق الممارسات الحقوقية 
2- إعداد دورات تدريبية يدور محورها حول أهم طرق التعامل مع الطفل ذوي الاحتياجات الخاصة قبل وأثناء الخدمة لمعلمات رياض الأطفال.
3- - تعديل اتجاهات المعلمات والأطفال العاديين تجاه الأطفال ذوي الاحتياجات الخاصة.
4- الكساب الأطفال من ذوي الاحتياجات الخاصة بعض الممارسات الحقوقية.
Abstract:
 Based on Ministerial Decree No. (94) on 28/4/2009, promulgated for merging children with minor disabilities in ordinary kindergartens, and the presence of merged children in kindergartens, and finding out the extent to which the teachers provide righteous practices for these merged children, the study aimed at getting acquainted with the Convention of the Rights of Child with Special Needs, to educate teachers on the instruction of children with special needs to know what are their rights, duties and responsibilities, through the preparation of an educational manual to prepare the teachers for training of the children with special needs to exercise their rights, and in order to achieve the objective, and to answer questions of the study, through the field study and linking between the theoretical and practical aspects, and in light of this, the following tools were used:
1. Poll form to preview the teacher’s opinions on the subject of merged child
rights. 2. Questionnaire for the teachers on the application of some educational practices
with the merged children in kindergarten 3. Educational guide for preparing the teachers for training merged children with
special needs to exercise their rights. 4. A training program for teachers to use the educational guide and application of
some rights practices by children with special needs.
The study followed the experimental method, where the teachers questionnaire has been implemented to prepare them for the training children with special needs merged in the kindergarten to exercise their rights, and the sample of kindergarten specialized teachers working in the kindergarten implementing the merging system, of the number (60) teachers, divided into two groups (experimental and control), and each group consists of (30) teachers. Statistical transactions were applied to reach the following results: 
1. The study showed that the reality of dealing with children with special needs
when merged, are affected with the extent of teacher’s awareness of the importance of merging the children with minor disabilities and exercising their rights. 
2. It was clear the extent of attention the teachers’ pays to how to satisfy the special
needs of the child during the merge. 
3. The study showed that preparing the teachers with special needs on how to prepare programs and activities instructional practices) provided for children with special needs contribute to strengthen the rights of children with special needs. 
4. Lack of material and human resources available when merging children with
special needs, indicating the teacher need to the availability of health services and a psychological and social specialist in the kindergarten, as well as the
availability of some of the techniques and audio-visual aids. 5. The guide and program facilitate for the teachers to develop educational activities
provided for the merged child inclusive of some rights practices. 6. The manual helped the teachers to recording the results through the design of
records by noting the information and practices on the development and growth of the child with special needs during the implementation phases of the merging
program. In light of these results the researcher recommends the following: 1. To start the merge from the beginning of kindergarten and the application of human rights practices. 
2. To Prepare training courses taking place centered on the most important ways of dealing with children with special needs
Before and during the special service for kindergarten teachers. 
3. To modify the teacher and normal children attitudes towards children with special needs. 
4. Taking into account the teacher capacities when determining the functions of
participation in the merging program instead of considering it as a duty imposed on them.

